

2026/2/1 下午 08:36:50

全美中文學校聯合總會 2021 師資培訓講座：「初年級全方位的教學安排」（線上）

#低年級 # 教學設計

全美中文學校聯合總會

活動時間：2021-04-10

全美中文學校聯合總會於4月10日星期六下午舉辦線上師資培訓課程，邀請具有豐富教學經驗的南加州孔孟中文學校黃瀞儀老師主講「初級組全方位教學安排」，以教學實例進行分享，讓參與師培活動的教師們在日後線上或實體教學上都能參考運用。

僑務委員會委員長童振源以預錄影片給予全美各地華文教師勉勵，肯定全美中文學校聯合總會舉辦主題多元、內容實用的線上師資培訓課程，提供僑校老師學習與交流的機會，另提出僑委會近期僑教政策目標是加強臺美華語教學合作，包括培育華語師資、提供學習資源、邀請主流人士參與文教中心文化活動、邀請海外青年返臺參與青年營隊、語文班、觀摩團、舉辦英語服務營、國際交流與競賽等「6大支柱」來逐步落實「3大策略」，包括輔助僑校轉型為社區華語文學習中心、鼓勵僑校臺裔教師進入主流中小學任教，以及加強與臺灣的華語教學機構、智能教育產業合作。

洛僑中心主任張皓鈞偕副主任廖儼雲上線參與，期盼全美各地疫情逐步趨緩、實體授課陸續重啟之際，老師們持續精進教學知能，也籲請各僑校師生多多返臺參與僑委會相關活動。

具有蒙特梭利AMS幼教執照的黃瀞儀老師，長期投入低年級組的教學，由於初級組的孩子正好介於成為小大人的階段，教師除了要讓課堂教學生動活潑，同時也要兼具學習效率與學生的注意力，黃老師以「課室管理」、「課程設計」、「課後練習」三大主軸提供備課與教學的小撇步，精采實用。講座中分享了如何為學生取中文名字、課程設計時如何將「課程目標、活動、評估」一起設計在課堂教學中、如何在初級組就設計課程來為中文AP考試做準備、介紹不同的課堂活動與評估方式、文化教學與成果報告的分享、課後的功課安排與家長支援等，是一場非常實用的分享。當天合計超過400位教師線上參與。

全美中文學校聯合總會從去年10月開始，每個月至少有一堂增進或加強的師資培訓課程，今後也將持續邀請臺、美兩地擁有豐富主流學校與僑校教學經驗的老師擔任講員，提供僑校老師擴展學習與多元交流的機會，若有興趣了解「初級組全方位教學安排」，歡迎至本會網站（ncacls.net）觀看當日線上錄影。

2026/2/1 下午 08:36:50

全美中文學校聯合總會 2021 師資培訓講座：「初年級全方位的教學安排」（線上）

#低年級 # 教學設計

全美中文學校聯合總會

活動時間：2021-04-10

The slide is titled '課室管理' (Classroom Management) and features three main sections: '老師' (Teacher), '學生' (Student), and '時間' (Time).
- **老師** section: Contains four items: '連結' (Connection), '互動' (Interaction), '信任感' (Trust), and '口號' (Slogan). Below it are two lines of Chinese text: '雲霧蒼蒼(呼) 山高水長(噏)' and '孩子們 黃老師' (Children, Mr. Huang).
- **學生** section: Contains five items: '發言' (Speaking up), '認同感' (Sense of belonging), '同儕' (Peer), '獎勵(鼓勵)' (Reward/Praise), and '特' (Special).
- **時間** section: Contains three items: '課程設計' (Curriculum design), '時間區塊' (Time blocks), and '快慢安排' (Fast and slow arrangement).
The slide also includes a 'ClassDojo' logo and some handwritten red annotations, such as circled '行為' (Behavior) above the student section and circled '特' (Special) below it.
On the right side of the interface, there are two video feeds. The top feed shows a woman with long dark hair, and the bottom feed shows another woman with short dark hair. A banner at the bottom of the video area reads '2021 全美總會 線上講座 黃靜儀主講'. The video interface has a recording indicator in the top left corner.

課堂管理涵蓋的內容

2026/2/1 下午 08:36:50

全美中文學校聯合總會 2021 師資培訓講座：「初年級全方位的教學安排」（線上）

#低年級 # 教學設計

全美中文學校聯合總會

活動時間：2021-04-10

The screenshot shows a video recording interface with a recording icon in the top left corner. The main content is a presentation slide titled "如何幫學生取中文名字?" (How to help students choose Chinese names?). The slide features a cartoon fish icon and several small images of ID cards. To the right, there is a list of names with red handwritten annotations:

Mendoza, Daisy	孟菊雅
Mendoza, Daniel	孟光爾
Ngo, Katherine	吳秀玲
Robinson, Andrew	羅安樂
Rodabaugh, Trinity	羅美妮
Shin, Sky	沈蔚
Shin, Vega	沈鎮星
Voss, Gabriel	馮智勇
Voss, Tony	馮英狐

Red annotations include: "百" (Hundred) next to the first name, "喜歡的事物、個性、" (Likes, personality, etc.) next to the second name, "聽過的讚美、" (Praised by others, etc.) next to the third name, "英文名字的意思、" (Meaning of English name, etc.) next to the fourth name, "父母的期許" (Parents' expectations) next to the fifth name, and "...等等" (...and so on) next to the last name.

分享如何幫學生取名字

2026/2/1 下午 08:36:50

全美中文學校聯合總會 2021 師資培訓講座：「初年級全方位的教學安排」（線上）

#低年級 # 教學設計

全美中文學校聯合總會

活動時間：2021-04-10



課程設計（目標、活動、評估）涵蓋的內容

2026/2/1 下午 08:36:50

全美中文學校聯合總會 2021 師資培訓講座：「初年級全方位的教學安排」（線上）

#低年級 # 教學設計

全美中文學校聯合總會

活動時間：2021-04-10



童振源委員長勉勵各地僑校中文老師並宣傳近期僑委會各項活動

2026/2/1 下午 08:36:50

全美中文學校聯合總會 2021 師資培訓講座：「初年級全方位的教學安排」（線上）

#低年級 # 教學設計

全美中文學校聯合總會

活動時間：2021-04-10

The screenshot shows a video conference interface with a recording indicator at the top left. The main content area displays a presentation slide titled "主題教學 - 京劇" (Theme Teaching - Peking Opera) with a small fan icon. The slide lists activities: *臉譜勞作 (Face Painting Craft), which includes "-膠帶貼紙" (Tape Sticker); *寶劍製作 (Sword Craft), which includes "-低年級 (道具)" (Primary Grade (Props)) and "-高年級 (書籤)" (High Grade (Bookmark)); and *臉譜比薩 (Face Painting Pizza). Below the slide are several images: four traditional Peking Opera face paint designs, a child holding a paper mask, and two pizzas decorated with face paint. A note at the bottom right says "微波爐 2分鐘 脊箱 400°F 10-15分鐘". The bottom of the slide has a copyright notice: "2021 全美總會 線上課堂 寶瓶派主講". To the right of the slide is a grid of video feeds for participants. The top row shows a woman in a black jacket and a woman in a red sweater. The middle row shows a woman in a grey sweater and a woman in a black sweater. The bottom row shows a woman in a pink sweater and a woman in a striped shirt. The grid is labeled with names: "Leemei Chen" (top right), "Winnie H" (middle left), and "Winnie H" (bottom left).

文化課程教學分享

Recording...

初級組-大目標“為AP做準備”

生字 → 造詞 → 造句 → 文章

文章 ← 造句 ← 造詞 ← 生字

Who 主角 + When 時間 + Where 地點 + What 做什麼 + Why 為什麼 → 輸出 整理

5W + 1H

2021 全美總會 線上講座 黃靜儀主講

Leemei Chen

Winnie H

初級組如何設計課程達到未來考AP中文的目標